
گروه اقتصادی -عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی به بیان 
توضیحاتــی درباره بهره بــرداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی و اثرات به بهره برداری 

رسیدن این فاز که یک میدان مشترک گازی با قطر است پرداخت.
پرویز محمد نژاد، ععضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی درباره بهره 
برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی و اثرات به بهره برداری رسیدن این فاز گفت: فاز ۱۱ 
پارس جنوبی یکی از اقدامات دولت سیزدهم بود. سال های سال بهره برداری از 
این فاز روی زمین مانده بود و به بهره برداری نمی رسید ولی دولت آن را در مدت 

زمان خیلی کوتاهی به بهره برداری رساند و تکمیل کرد.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه بیان کرد: در حوزه نفت مجلس 
و کمیســیون انرژی پشــتیبانی های لازم را از این وزارت خانه داشته اند در این دو 
ســال اقدامات خوبی انجام شد. این نماینده مجلس یازدهم در ادامه خاطرنشان 
کــرد: متخصصین خوبی در این حوزه برای بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
کار می کنند و دولت هنرش این بود که از متخصصین داخلی و توان و تجهیزات 
تولید داخل استفاده کند. بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی بعد از ۱۵ تا ۱۶ سال 
وابستگی را به کشورهای خارجی قطع کرد و متخصصان داخلی آن را راه اندازی 
کردند.محمد نژاد قاضی محله خاطرنشان کرد: امسال تقریباً ۵۰ میلیون متر مکعب 
گاز به شبکه اضافه کردیم که عدد خیلی خوبی است و کسری گاز را در زمستان 
پیش رو کمتر کرده اســت. این حرکات بســیار جالبی دولت است که به صورت 

جهادی انجام شده است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در ادامه با تاکید بر اینکه توجه 
به بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی به حدی بود که همت دولت را هم بیشتر 
کرد افزود: فاز ۱۱ پارس جنوبی یک میدان مشترک گازی بین ایران و قطر است. 
قطر در این سال های با استفاده از تکنولوژی پیشرفته کشورهای خارجی به میزان 
خیلی زیادی از این فاز بهره برداری کرده است.محمد نژاد قاضی محله توضیح داد: 
در این رقابت ایران نباید عقب بیفتد ولی متأسفانه در این سال ها فقط قطر توانست 
از این میدان مشترک استفاده کند. با ابتکار دولت سیزدهم برای انتقال سکوی ۳۲۰۰ 
تنی به فاز ۱۱ ما هم می توانیم از این ظرفیت استفاده کنیم.وی در ادامه با بیان اینکه 
بهره برداری از این فاز اشتغال زایی فراوانی هم داشته است بیان کرد: تاکنون نزدیک 
به ۵۰۰ میلیارد دلار از پارس جنوبی، کشور کسب درآمد کرده است. این افزایش 

ظرفیت برداشت گاز هم میزان درآمد ما را افزایش می دهد.

بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی کسری 
گاز را کاهش می دهد
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گروه اقتصادی - به دنبال کاهش 
سود بازرگانی تایرهای سواری به شش 
درصد )صرفاً تا پایان سال جاری(، طبق 
اعــلام رئیس گمرک ایــران، ۱۴ هزار 
حلقه لاســتیک سواری در مدت زمان 
کوتاهــی از گمرکات ترخیص و وارد 
کشور شــده است، با تزریق این تعداد 
تایر به بازار به نظر می رسد که مشکلات 
قیمتی ناشی از کمبود تایر در بازار مرتفع 
شود. در پایان مهر ماه سال جاری هیات 
وزیران در جلسه ای به پیشنهاد وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و به اســتناد 
اصــل ۱۳۸ قانون اساســی جمهوری 
اسلامی تصویب کرد که سود بازرگانی 
انواع لاستیک خودروی سواری تا پایان 
سال ۱۴۰۲ به شش درصد کاهش پیدا 
کند.به عبارت دقیق تر، بر اســاس این 
مصوبه ســود بازرگانی انواع لاستیک 
خودروی ســواری صرفاً تا پایان سال 
۱۴۰۲، به میزان شش درصد )۶%( تعیین 

می شــود. بر این اساس تا پایان امسال، 
ماخذ اخذ ســود بازرگانــی واردات 
لاستیک سواری به کشور شش درصد 
خواهد بود. این مصوبه توســط معاون 
اول رئیــس جمهــوری در تاریخ ۲۹ 
مهر ماه سال جاری به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت امور اقتصادی 
و دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور 
ابلاغ شده است. گفتنی است که پیش 
از این، میزان تعرفه حقوق ورودی این 
کالاها شــامل حقوق گمرکی معادل 
چهــار درصــدِ ارزش گمرکی کالا به  
علاوه  سود بازرگانی ۲۸ درصدی بوده 
اســت که با کاهش ســود بازرگانی به 
شش درصد، تعرفه ورودی این کالاها با 
کاهش ۲۲ درصدی همراه خواهد بود.

پیش از این، سخنگوی دولت از اقدامات 
حمایتی دولت برای افزایش میزان تولید 
داخلی این محصــول و کاهش هزینه 
تایرهای وارداتی خودروهای سواری 

به منظور رفع نیاز کشور خبر داده بود.
به  دنبال ابلاغ این مصوبه، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی بخشنامه تصویب نامه 
تعیین سود بازرگانی لاستیک خودروی 
سواری را به گمرک جمهوری اسلامی 
ایــران در تاریخ ۴ آبــان ماه ابلاغ کرد. 
در این بخشــنامه که توســط علیرضا 
صدری خواه- مدیرکل دفتر صادرات- 
امضا و صادر شــده، آمده است که " به 
پیوست تصویب نامه هیات وزیران در 
خصوص "تامین ماخذ سود بازرگانی 
انواع لاستیک خودروی سواری صرفا 
تــا پایان ســال ۱۴۰۲ به میزان شــش 
درصد، به شرح تعرفه های ذیل جهت 
اطلاع و اقدام لازم با رعایت کامل سایر 

مقررات ارسال می شود:
کاهش سود بازرگانی موثر 

واقع شد
محمــد رضوانی فر-رئیس کل 
گمرک ایــران- با بیــان اینکه پس از 

کاهش ســود بازرگانی لاســتیک به 
شــش درصد، ۱۴ هزار حلقه لاستیک 
سواری به وزن ۹۰۷ تن در مدت زمان 
کوتاهی از تاریخ ابلاغ مصوبه مذکور، 
از گمرکات ترخیص و وارد کشور شده 
اســت. این معاون وزیر اقتصاد افزود: 
پس از کاهش سود بازرگانی لاستیک 
سواری بر اساس مصوبه هیات وزیران، 
مراتب به تمامی گمرکات ابلاغ و مقرر 
شــده که ترخیص این کالا، بنا بر سود 
بازرگانی جدید انجام شود. بدین ترتیب 
به نظر می رسد با اقدامات حمایتی که 
ســخنگوی دولت وعده آن را داده بود 
و ایــن کاهش تعرفه که منجر به تزریق 
این تعداد تایر به بازار داخل شده است 
و با تداوم روند واردات و ترخیص ها، 
مشکلاتی که اخیرا بازار تایر خودروها 
بــا آن مواجه بوده و به ســبب کمبود 
عرضه لاستیک خودرو، حضور دلالان 
این حوزه و افزایش قیمت این کالا در 

بازار پررنگ تر شده بود، مرتفع شود و 
بازار به تعادل برسد.

کاهش یا حذف تعرفه واردات 
مواداولیــه می توانــد کمک حال 

صنعت و بازار تایر باشد
در این رابطــه، جمال میرازیی-
رئیس انجمن صنفی صنعت تایر ایران- 
در گفت وگو با ایسنا، تاکید کرد: کاهش 
تعرفه واردت تایر به تنهایی مشکلی از 
صنعت تایر حل نخواهد کرد؛ چرا که 
نــرخ مواداولیه که وارداتی اســت و از 

خارج تامین می شود، بالاتر از نرخ های 
جهانی است. انتظار ما این است که اگر 
تصمیم به کاهــش تعرفه واردات تایر 
گرفته شده اســت، برای مواداولیه هم 
بایســتی اتفاق بیفتد. تعرفه مواداولیه 
صفر شود یا حداقل درصد قابل توجهی 
کاهش پیدا کنــد. اکثر مواداولیه ای که 
برای تولید تایر در داخل تامین می شود، 
تعرفه بالایی دارد و همانطور که اشاره 
شد، قیمت آن ها در کشور بسیار بالاتر از 

نرخ های جهانی تمام می شود. 

گروه اقتصادی - پــس از بازه 
زمانی اشــاره شــده به مدت ۱۵ روز 
مدارک متقاضیان مورد بررســی و وام 

به حساب افراد واریز می شود.
تاریخ ثبت نام جدید مرحله پنجم 
وام ۲۰ میلیون تومانی بازنشســتگان 

تامین اجتماعی اعلام شد.
علــی دهقان کیا؛ رئیــس کانون 
بازنشســتگان سازمان تامین اجتماعی 
تهــران با اشــاره به فراینــد ثبت نام و 

پرداخت وام بازنشستگان این سازمان 
اظهــار کرد: تاکنون ۴ مرحله از وام ۲۰ 
میلیون تومانی به بازنشســتگان تامین 

اجتماعی پرداخت شده است.
وی با اشــاره بــه مرحله پنجم 
وام قرض الحســنه ۲۰ میلیون تومانی 
بازنشســتگان تصریح کرد: بر اساس 
اعلام ســازمان تامین اجتماعی در بازه 
زمانی بیستم تا ســی ام آبان ماه فرایند 
ثبت نــام به دو روش از طریق ســایت 

کانون بازنشســتگان و سایت سازمان 
تامیــن اجتماعی انجــام می پذیرد و 
بازنشســتگان متقاضی وام می توانند 
به صورت غیرحضوری به دو ســایت 
اشاره شده مراجعه و فرآیند ثبت نام را 
انجام بدهند. رئیس کانون بازنشستگان 
سازمان تامین اجتماعی تهران ادامه داد: 
پس از بازه زمانی اشــاره شده به مدت 
۱۵ روز مدارک متقاضیان مورد بررسی 

و وام به حساب افراد واریز می شود.

دهقان کیا در پاسخ به این پرسش 
که آیا در ســال آینده وام قرض الحسنه 
بازنشســتگان افزایش خواهد یافت 
یا خیر گفــت: احتمــال افزایش این 
وام بســیار زیاد اســت چرا که شرایط 
اقتصادی و وضعیت زندگی سخت تر 
از گذشته شده و به همین جهت احتمال 

افزایش وام بازنشستگان زیاد است.
وی با بیان اینکه ســازمان تامین 
اجتماعی بنا دارد امســال به ۴۰۰ هزار 

بازنشسته وام ۲۰ میلیونی پرداخت کند، 
گفــت: تا امروز حدود ۱۶۰ هزار نفر از 
بازنشســتگان در کل کشور و حدود 
۱۹ هزار نفر از بازنشســتگان در تهران 
 وام ۲۰ میلیون تومانی خود را دریافت 

کرده اند.
رئیــس کانــون بازنشســتگان 
سازمان تامین اجتماعی تهران همچنین 
درخصوص اعزام بازنشستگان به مشهد 
مقدس اظهار کرد: طــی برنامه ریزی 

اعلام شــده از ســوی این ســازمان، 
امســال ۱۰۰ هزار نفر به سفر زیارتی 
مشــهد اعزام می شوند که البته با توجه 
به محدودیت های اســکان، شاید این 
آمار تا پایان سال محقق نشود و کمتر از 
۵۰ درصد از بازنشستگان بتوانند به این 
سفر اعزام بشوند مگر اینکه تمهیداتی 
برای افزایش هتل های اسکان از سوی 
مسئولان تامین اجتماعی در نظر گرفته 

شود.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی -  ایران بصورت 
خدادادی از منابع غنی انرژی بهره مند 

بوده و قدمت صنعت نفت در کشــور 
ما به بیش از یکصد ســال می رسد اما 
تا کنــون در اســتفاده از این منابع در 
جهــت تولید قــدرت ملی و تضمین 

منافع نسلهای فعلی و آینده به درستی 
استفاده نکرده است. 

علی حتمی، کارشناس انرژی، در 
این باره به تابناک توضیح داد: متاسفانه 

در کشور ما همواره دولتهای مختلف 
آخرین راه تأمین مالی پروژه های ملی 
را اســتقراض از صندوق توسعه ملی 
یافته اند و نتیجه آن این شــده است که 
بیــش از ۱۰۰ میلیارد دلار دیون دولت 

به صندوق ایجاد شده است. 
  این کارشناس حوزه انرژی تاکید 
کرد: کشــور نروژ با اینکه دارای منابع 
نفتــی در آبهای ژرف و با هزینه تولید 
بالا است، دارای صندوقی ۱/۴ تریلیون 
دلاری اســت که نه تنها آسایش نسل 
فعلی بلکه نســلهای آتی را نیز تأمین 
و تضمیــن می کند.  علی حتمی ادامه 
داد: این کشــور با حمایت صحیح از 
شــرکتهای داخلی خود بیش از صد 
شــرکت معتبر بین المللــی در حوزه 
بالادستی نفتی ایجاد کرده است که هم 
صنایع نفتی خود را پشتیبانی می کند و 
هم در عرصه رقابتهای جهانی عرض 
اندام کرده و منشاء صادرات خدمات 
مهندســی و ورود ارز به کشورشان را 

فراهم می کند. 
 نگاهی به روند گذار جهانی 

انرژی 
 وی در پاســخ به این پرسش که 
به نظر شــما نباید از عایدی منابع نفتی 
در بودجه جاری کشور استفاده شود؟ 
گفــت: در کمال موضوع و حالت ایده 
آل بله. اما به هر حال در شــرایط فعلی 
اقتصاد ما به نفــت و درآمدهای نفتی 
وابسته اســت. نباید فراموش کنیم که 
در روند گذار جهانی انرژی در بهترین 
شرایط یک پنجره ۳۰ ساله برای فروش 

نفت و یک پنجره ۵۰ ساله برای فروش 
گاز در اختیار داریم. یعنی اگر تا ســال 
۲۰۵۰ نفتــی در مخازن نفتی ما وجود 
داشته باشــد چندان ارزشی نخواهد 
داشــت. حتمی ادامه داد: کشورهای 
مشابه ما مانند همین کشورهای نفتی 
حوزه خلیج فارس نرخ تخلیه مخازن 
خود را با این پنجره های زمانی منطبق 
کــرده اند تا ثروتهــای زیرزمینی را به 
دارایی های در دســترس و روزمینی 
تبدیل کنند. متاســفانه هنوز در کشور 
ما برخی از مسئولان با مباهات از اینکه 
تا ۱۰۰ سال آینده نفت در اختیار داریم 

سخن می گویند.

منابــع نفــت و گاز تنهــا 
پیشران اقتصادی کشور 

کارشناس حوزه انرژی تاکید کرد: 
هم اکنون تنها پیشران اقتصادی کشور 
که سریع و با بازده لازم می تواند بهره 
برداری شــود، منابع نفت و گاز است. 
اگر ما می توانســتیم اقتصاد کشور را 
مســتقل از درآمدها و عایدی نفت و 
گاز اداره کنیم که حالت ایده آل قضیه 
بود. اما در شرایط فعلی حداقل باید از 
این مسیر در جهت تقویت اقتصاد ملی 

استفاده ببریم.  

 حتمی در پاســخ به این پرسش 
که از منابع نفــت و گاز باید به عنوان 
کاتالیزور و موتــور محرک اقتصادی 
کشــور استفاده شــود؟ گفت: بله. در 
حقیقــت کارکرد اقتصادی نفت و گاز 
برای ما نه تنها به عنوان یک نهاده تولید 
مطرح است، بلکه به عنوان تأمین کننده 
منابــع لازم برای اجــرای طرح های 
توسعه اقتصادی باید مورد توجه باشد. 
 به گفته وی، متاســفانه حتی در 
تأمین انرژی به عنوان یک نهاده تولید 
نیز در ســالهای اخیر دچار مشــکل 
شــده ایم. مســئله ناترازی گاز و برق 
و مشــکلات تأمین بنزین و گازوئیل 

زیبنده کشور ما نیست. در اینجا باید به 
این نکته توجه کنیم که مشکل ناترازی 
گاز به چندین دلیل تنها مشکل شرکت 
ملی گاز یا وزارت نفت نبوده و مشکلی 

در سطح ملی است. 
 کارشناس حوزه انرژی تصریح 
کــرد: اولاً بخش اعظــم برق تولیدی 
کشــور از نیروگاه های حرارتی تأمین 
می شــود که عمده خــوراک آنها گاز 
طبیعی اســت. دوم اینکه گاز طبیعی 
به عنوان خوراک پتروشــیمی و تأمین 
کننده صنایع فولاد و ســیمان غیرقابل 

جایگزین است و اقتصاد کشور وابسته 
به این صنایع مادر اســت. لذا کمبود و 
ناترازی گاز طبیعی اثری جبران ناپذیر 
در رشــد و توســعه اقتصادی کشور 
دارد. با توجه به فرمایشات مقام معظم 
رهبری در خصــوص برنامه هفتم و 
ابلاغ کلیات آن، ما باید در مســیر رشد 
اقتصــادی ۸ درصدی قرار بگیریم که 
نه تنها مستلزم رفع ناترازی گاز است، 
بلکه باید متناسب با آن رشد نیز منابع 

انرژی لازم تأمین شوند.  
 حتمــی در ادامــه بــا ارائــه 
راهکارهایی برای برون رفت از چالش 
های حوزه انرژی گفت: مشکلاتی که 

اشــاره شد قدیمی، مضمن و از بخش 
های مختلف اقتصادی و سیاسی کشور 
است. عناوین این مشکلات به قدری 
متعدد است که ارائه راهکار برای آنها 
نیاز به چندین و چند رســاله مکتوب 

دارد.  
 لزوم بازنگری در حکمرانی 

منابع و مصارف انرژی 
 کارشناس حوزه نفت و گاز ادامه 
داد: بحــث اصلی که می توانم در این 
مجال به آن اشــاره کنم لزوم بازنگری 
در حکمرانــی منابع و مصارف انرژی 

است که این مقوله هم پیوند و وابستگی 
به ســایر شاخص های اقتصادی دارد. 
بــه این معنی که اگر صحبت از روش 
های قیمتی بهینه سازی مصرف به میان 
می آید دو نکته را نباید فراموش کرد. 
اول لزوم اجرای همزمان سیاســتهای 
قیمتی در کنار سیاستهای غیرقیمتی و 
دوم توجه به نرخ حقوق و دستمزد در 
مقایسه با قیمت انرژی در کشور است. 
 حتمــی افزود: ما شــاهد تجربه 
افزایــش قیمت بنزین و فرآورده های 
نفتی در سالهای گذشته بوده ایم. اما آیا 
این افزایش قیمت موجب بهینه سازی 
مصرف در کشور شــد؟ پاسخ کاملًا 
روشن است. اگر چنین بود در شرایط 

حاضر قرار نداشتیم. 
 بــه گفتــه وی، افزایش قیمت 
حاملهای انرژی باید متناسب با حداقل 
درآمد و نرخ حقوق و دستمزد شاغلین 
کشور باشد. تنها در این صورت است 
که افزایش قیمت منجر به توسعه فقر 
انــرژی و فقر مالــی و افزایش تورم 
نخواهد شــد و می تــوان از آن اثرات 
ســودمند لا انتظار داشــت. لذا بهبود 
وضعیت کشور در زمینه انرژی وابسته 
به متغیرهای اقتصادی در ابعاد مختلف 
اســت که یک جراحی سنگین را می 
طلبد. اگر این کار را به تغییر و اصلاح 
حکمرانی در حوزه اقتصادی و انرژی 
تعبیــر نماییم، امری اســت که تنها با 
توجــه ویژه وکلای مردم و نمایندگان 
محترم مجلس شــورای اسلامی قابل 

انجام خواهد بود.

راهکار برون رفت از چالش های حوزه انرژی از نگاه کارشناس؛

اقتصاد ایران همچنان وابسته به نفت است
علی حتمی، کارشناس انرژی، درباره چالش های موجود حوزه انرژی کشور توضیح داد: اقتصاد ایران همچنان 

وابسته به نفت است در حالی که نباید چنین باشد. چراکه نه تنها محل تامین درآمد کشور وابسته به یک بعد می شود 
)اقتصاد نفتی( بلکه این روند آینده ای هم ندارد! چشم انداز جهان حاکی از آن است که دیگر منابع زیرزمینی اقبالی 

ندارند و به زودی کنار گذاشته می شوند و ثروت های زیرزمینی به روی زمین  می آیند.

گروه اقتصــادی - کند بودن 
روند پرداخت تسهیلات بانکی یکی 
از موانــع اصلی بر ســر راه نهضت 
ملی مســکن اســت که دولت باید 
پیگیری های جدی در این راستا انجام 

دهد.
بانک هــا در راســتای عمل به 
قانون جهش تولید مســکن به عنوان 
یک متولی مهم محسوب می شوند اما 
متأسفانه در زمینه اعطای وام مسکن در 
قالب قانون جهش تولید مسکن موفق 
عمل نکردند البته مجلس در این قانون 
بانک ها را موظف کرده بود که سالانه 
۲۰ درصد از اعتبارات خود را صرف 
اعطای وام مســکن کنند در حالی که 
بر اســاس آمار منتشرشــده از سوی 
بانک ها به نظر می رسد آنها عملکرد 

خیلی ضعیفی در این زمینه داشتند.
مــردم گلایه های بســیاری از 
وضعیت عدم وام دهی مسکن داشته 
و از گرانی و عدم تناســب تسهیلات 
با قیمت مســکن ناراضی هستند، در 
تهران متوسط قیمت آپارتمان بیش از 
۸۰ میلیون تومان اســت و اگر زوجی 
توان پرداخت ماهی ۲۰ میلیون تومان 
قسط را داشته باشد تازه می تواند تنها 
یک میلیارد تومان وام بگیرند که یک 
سوم قیمت آپارتمان در مناطق پایین 

شهر است.
در کشورهای پیشرفته اقتصادی 
بیش از ۷۰ درصد مبلغ مسکن را وام، 
آن هم به صــورت بلند مدت با نرخ 
بهره کم در اختیار مردم قرار می دهند 
که مردم دغدغه تأمین مسکن نداشته 
باشند اما با توجه به شرایط موجود و 

آمار بانک مرکزی در ایران وام به جای 
اینکه در اختیار نیازمندان قرار گیرد به 
صــورت ناجوانمردانه بین دلالان و 

سودا گران توزیع می شود.
بیش از دو ســال از عمر دولت 
ســیزدهم می گذرد اما هنوز اجرایی 
شــدن وعده ساخت ۴ میلیون واحد 
مســکونی در هاله ای از ابهام به ســر 
می برد. برخی از کارشناســان مربوط 
به حوزه مســکن و شهرســازی نیز 
ادعا می کنند که هدف گذاری ساخت 
ســالانه یک میلیون مســکن نه تنها 
شدنی نیســت بلکه برای ساخت آن 
حداقل های تولید نیز مهیا نیســت؛ 
آنهــا معتقدند دولت بــه جای اینکه 
دنبال مقصر وضع موجود باشد باید 
وظایف خود را در ساخت واحدهای 

مسکونی به درستی انجام دهد.
با توجه به بی اعتنایی شبکه بانکی 
نســبت به قانون و عدم پیروی از آن و 
همچنین با عنایت به اینکه بخشی از 
وظیفه ی تأمین مالی مهمترین وعده 
دولت که ساخت سالیانه یک میلیون 
مســکن است بر دوش بانک هاست، 
نمی توان تا زمانی که بانک ها نسبت به 
این مهم بی توجه هستند، انتظار داشت 

که این وعده عملی شود.
بانک ها باید پای کار بیایند

البته نباید ناگفتــه بماند دولت 
سیزدهم در راستای اجرای ساخت ۴ 
میلیون طرح نهضت ملی مسکن نیاز به 
همکاری ارگان و نهادهای دیگر دارد 
که بانک هــا در خصوص وام دهی به 
مردم برای کمک هزینه ساخت و ساز 
نقــش مهمی در اجرای قانون جهش 

تولید مسکن دارند.
مطابق مــاده ۴ قانــون جهش 
تولید مسکن ابلاغ شده در تاریخ ۳۰ 
شهریور ۱۴۰۰، بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیر بانکی مکلف شده بودند 
که حداقل بیست درصد از تسهیلات 
پرداختی نظام بانکی در هر ســال را با 
نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار 

به بخش مسکن اختصاص دهند.
آمارها نشان می دهند که از زمان 
ابلاغ این قانون تــا فروردین ۱۴۰۲، 
از میــان ۲۷ بانک و مؤسســه مالی، 
تنهــا دو بانک به ماده ۴ قانون جهش 
تولید مسکن تمکین کرده اند و مقدار 
تسهیلات پرداخت شده از سوی آن ها 
در بخش مسکن تطابق ۱۰۰ درصدی 
با میزان قانونی داشــته است. از میان 
۲۵ بانک و مؤسسه اعتباری دیگر نیز، 
تنها عملکرد بانک مسکن در اعطای 
تسهیلات به بخش مسکن با آنچه که 
قانــون تکلیف کرده بود تطابق بالای 
۵۰ درصــد دارد )تقریباً ۸۰ درصد( 
و درصــد تطابق عملکرد ۲۴ بانک و 
مؤسســه دیگر در زمینه پرداخت وام 
در حوزه مســکن بــه ۵۰ درصد هم 

نمی رسد!
کم کاری بانک هــا در پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن موجب 
شد که بخشــی از منابع این طرح در 
قالب تسهیلات باید تأمین شود و عدم 
التزام بانک ها سبب شده تا شاهد وقفه 
در اجرای این ابر پروژه دولت سیزدهم 

در کشور باشیم و البته این مدارا کردن 
دولت بــا بانک های موجب ضرر به 
حوزه ساخت و ساز کشور شده است 
زیرا که ســرعت ســاخت و ساز در 
کشور کند پیش رود. البته عدم جریمه 
شدن بانک ها نشان می دهد که دولت 
جدیتی به ســرعت دادن به ساخت و 
ساز و اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
ندارد و تا زمانی که این جریمه و قانون 
اجرا نشود بانک ها تمایلی به وام دهی 
نخواهند داشت و به تکالیفشان قطعاً 

عمل نخواهند کرد.
در  بانک ها  بهانه تراشــی 

راستای وام مسکن
حســن همتی عضو کمیسیون 
برنامه بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی در گفت وگو با 
خبرنگار مهر درباره دلیل عدم تمکین 
بانک ها از قانون جهش تولید مسکن 
مجلــس و عدم اعطای تســهیلات 
مســکن گفت: امــروز بانک های ما 
تسهیلات مسکن را اعطا نمی کنند و 
گاهاً این وام ها را به افرادی که سفارش 
شــده اند پرداخت می کنند و به مردم 
وامی پرداخت نمی کنند. شــرایط به 
حدی حاد شــده که حتی وام ازدواج 

را هم پرداخت نمی کنند.
ایــن نماینده مجلــس یازدهم 
ادامــه داد: بانک ها در حال حاضر وام 
اشتغال، ازدواج، تسهیلات مسکن و 
تســهیلات فرزندآوری را پرداخت 
نمی کنند. در این شــرایط سوال من 

از رئیس کل بانک مرکزی این اســت 
که بانک ها به چه کسانی و تحت چه 
شــرایطی وام اعطا می کنند. بانک ها 
همیشه این بهانه را می آورند که اعتبار 
لازم برای پرداخت تسهیلات مسکن 
را در اختیار ندارند، در این شرایط که 
آنها اعتباری ندارنــد اصلًا چرا باید 
در ساختار وجود داشــته باشند. در 
این شــرایط از تمام بانک ها گله مند 
هستیم که چرا مشکلات مالی مردم در 
حیطه مسکن را حل نمی کنند؟ مردم 
از جهات مختلف از جمله اقتصادی 

و مالی تحت فشار شدیدی هستند.
وی در ادامه افزود: مجلس قانون 
جهش تولید مســکن را مصوب کرد 
و برای حل بحران مسکن اعلام کرد 
که فقط می توان از دو طریق از جمله 
آزادســازی و زمین و اعطای وام این 
مشــکل را حل کــرد. وقتی بانک ها 
که یک ســمت ماجرا هستند اقدام به 
پرداخت تسهیلات ساخت و خرید 
مســکن نمی کنند نباید انتظار داشته 
باشــیم که این قانون مجلس اجرایی 
شــود. امروز جوانانی که می خواهند 
ازدواج کنند حداقل باید یک میلیارد 
سرمایه داشــته باشند که بتوانند یک 
زمین بخرند تا بتوانند در آن شــروع 
به خانه ســازی کنند. جوانان در این 
شرایط هیچ گونه منابع مالی در اختیار 
ندارند چطــور باید آنها را ترغیب به 

ازدواج و تشکیل خانواده کنیم.
همتــی در ادامه افــزود: ما باید 

بــرای رونق نهضت تولید مســکن 
تسهیلات ارزان قیمت در اختیار مردم 
و جوانان قرار بدهیم. در صورتی که 
این تســهیلات در اختیار آن ها قرار 
داده نشــود عملًا اتفاقی در زمینه حل 
مشــکلات اقتصادی کسانی که خانه 
ندارنــد و جوانانی کــه می خواهند 
ازدواج کنند، نمی افتد، در نهایت هم 
ایــن قانون مجلس هــم روی زمین 
خواهد ماند. وی در ادامه توضیح داد: 
اگر آماری که درباره بانک ها در زمینه 
اعطای تســهیلات به جوانان منتشر 
شده درســت باشد، نشان دهنده این 
است که بانک ها علاقه به تخصیص 
منابع خود به حوزه مســکن ندارند 
در حالی که بر اســاس قانون مجلس 
مصوب شــده که هر سال ۲۰ درصد 
از اعتبــارات خــود را صرف اعطای 
تسهیلات مسکن کنند.بانک ها برای 
مردم اعتبار پول و وام ندارند که به آنها 
وام کافی برای خرید یا ساخت مسکن 
تخصیص بدهند ولی برای کارکنان و 
افراد صاحب نفوذ اعتبار دارند و دچار 

ناترازی مالی نیستند.
وزیر ناراضی از وضعیت 

وام دهی بانک ها
سید احسان خاندوزی در اخیراً 
در یک گفت وگــوی تلویزیونی در 
مورد وضعیت نامناســب پرداخت 
وام هــای خــرد، گفــت:: یکــی از 
بزرگترین نارضایتی ها همین است که 
با اعمال سقف رشد ترازنامه، بسیاری 

از مــردم در اخذ وام معطل مانده اند. 
تاکید ما این اســت کــه حداقل در 
مورد وام های خرد مردم که نیازهای 
ضروری و فوری است و اعدادی در 
حد ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان را شامل 
می شود که بعضاً همین رقم می تواند 
گره زندگــی ای را بگشــاید، بانک 

مرکزی کمک کند.
وی گفــت: امیدواریــم بانک 
مرکزی رسماً ابلاغ کند که در سقف 
وام هــای خرد تســهیلات مردمی، 
بانک ها با فوریت بیشتری این نیاز را 

برآورده کنند.
تذکر بذرپــاش به بانک ها 

برای وام
مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرسازی در روز چهارشنبه )۳ آبان( 
در حاشیه جلسه هیئت دولت، گفت: 
در بحث بانک ها طی ۵ ماه به اندازه دو 
سال قبل از آن تسهیلات پرداخت شده 
و رشد داشتیم، ولی تکلیف بیش از این 
است، عملکرد بانک ها رضایت بخش 
نیســت. از رئیس کل بانک مرکزی و 
وزیر اقتصاد خواســتم و تلاش های 
زیادی شــد. بعد از جلســه شورای 
عالی مسکن ۴ جلسه برگزار شد و دو 
روز گذشته عملکرد تک تک بانک ها، 

ارزیابی شد.
بذرپاش بــا بیان اینکه عملکرد 
بانک هــای خصوصــی در نهضت 
ملی مســکن تقریباً صفر بوده است، 
گفت: بانک هــای خصوصی وظیفه 
ملی برعهده دارند. ســپرده مردم که 
در اختیارشــان اســت را باید برای 

پروژه های ملی بیاورند.

بانک هــا تمایلی به اعطای 
تسهیلات مسکن ندارند

کنــد بــودن رونــد پرداخت 
تسهیلات بانکی یکی از موانع جدی 
بر ســر راه نهضت ملی مسکن است، 
البته تمایل بانک ها بیشتر به این سمت 
اســت که تســهیلات خود را برای 
خریــد، تجارت و یا مشــارکت که 
دوره بازپرداخت آن بلندمدت نیست 
پرداخت کننــد و خیلی به طرح های 
بلندمدت مانند مسکن تمایلی ندارند.

طبق بررســی ها ایــن در حالی 
است که قانون جهش تولید مسکن، 
بانک ها را مکلف کــرده که حداقل 
۲۰ درصد از کل تسهیلات خود را به 
نهضت ملی مسکن اختصاص بدهند، 
اما بــه بهانه های مختلــف از جمله 
نداشــتن اعتبار امروز این رقم حتی ۵ 

درصد هم نیست.
البته در راســتای قانون جهش 
تولید بانک ها مکلف به پرداخت وام 
شــده اند و اگر برخلاف این قانون و 
وظیفه عمل کنند باید جریمه شــوند 
ولی همانطور که گفته شــد دو سال 
اســت که دولت هیچ بانکی را در این 
خصوص جریمه نکرده است و عملًا 
بانک ها نیز سعی می کنند که پول را در 
نزد خود نگه دارند به جای آنکه آن را 

برای توسعه کشور به کار برند.
برای تولید مســکن و بازسازی 
بافت های فرسوده دولت دچار مشکل 
منابع است، برای اینکه بانک ها ملزم 
به اجرای این قانــون بدانند نیازمند 
همکاری وزیر راه و شهرسازی رئیس 

کل بانک مرکزی و دولت است.

بانک ها همچنان وام ساخت نمی دهند!

کشــورهای مشــابه ما مانند همین کشــورهای نفتی حوزه خلیج فــارس نرخ تخلیه 
مخــازن خود را با این پنجره های زمانی منطبق کرده انــد تا ثروتهای زیرزمینی را به 
دارایی های در دســترس و روزمینی تبدیل کنند. متاســفانه هنوز در کشور ما برخی از 
مســئولان با مباهات از اینکه تا 100 ســال آینده نفت در اختیار داریم سخن می گویند.
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